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Z aktuálních událostí

„Vlakové čety jsou v drtivé většině
skuteční profesionálové.“

Hovoříme se ZDEŇKEM POKLEMBOU,
členem ZV OSŽ Olomouc pro vlakové čety

a členem Výboru PV OSŽ při ČD, a. s.

 (Pokračování na straně 2)

informací, které je nutno vstřebat. Svátková
a prázdninová omezení v dopravě, výluky, jízdy
předhlášených skupin a osob s omezenou schop-
ností pohybu, mimořádná řazení vozů. To je jen
pár příkladů, celý výčet by byl na stránku. No
a samozřejmě vždy na prvním místě turnusy,
dělené směny, ostré obraty, spaní ve „světě“, na
některých soupravách absence vhodného pro-
storu, kam si mohou uschovat věci a tak dále
a tak dále.

Jak velkým problémem jsou turnusy, ná-
stupy, přerušení směny, právo na odpoči-
nek?

V každém novém GVD se samozřejmě mění
i turnusy vlakovým četám. U několika směn má-
me v letošním GVD obraty vlaků „ostřejší“ –
v některých případech šestiminutové – což v praxi
znamená, že vlaková četa po příjezdu do obrato-
vé stanice po pár minutách odjíždí s vlakem zpět.
Pokud se tato varianta týká jednoho obratu, nic
se neděje, problém ale vidím, pokud takto za-
městnanec jezdí celou směnu. Všichni jsme lidé,
máme své potřeby, musíme jíst,  pít, na pár minut
si sednout. A v následujícím vlaku musí být vla-
ková četa usměvavá, vstřícná, ochotná. Uhoně-
ný, zpocený, hladový a nervózní zaměstnanec
asi nikomu neprospěje. Samozřejmě, čety mají
zákonnou přestávku na jídlo a oddech, ale ta je
v některých případech jen jedna. Naplánovaná
třeba po prvním vlaku a pak se několik hodin už
zaměstnanec nezastaví. Ano, dá se s tím praco-
vat, ale rozhodíte celý turnus, produktivitu, volna.

Jak hodnotíte práci vlakových čet z vlastní
zkušenosti i ze zkušenosti vaší současné pro-
fese komandujícího?

Tuto práci nemohou dělat dobře lidé bez
schopnosti empatie, sociálního citu, asertivity
a přirozeného taktu. Starší kolegové mají za
sebou několik etap psychologických školení. Jed-
no školení z oblasti zvládnutí krizových situací
zrovna probíhá. Ale to je pouze vodítko, rozhodu-
jící je osobnost. V konkrétní situaci si musí umět
poradit a problém vyřešit. Není to vůbec lehká
práce a rozhodně ji nemůže dělat každý. Čety
se občas setkávají s agresivním chováním, zlo-
ději, fanoušky, alkoholem posílenými partami.
V případě střetnutí vlaku s osobou nebo moto-
rovým vozidlem jsou to vlakové čety, které
zajišťují první pomoc a k této nehodě jdou jako
první. Na straně druhé ve vlaku jsou většinou
příjemní cestující a občas se dá zažít i legrace.
Některé téměř neuvěřitelné příběhy se vyprá-
vějí léta.

Stále se hodně mluví o loňské prosincové
kalamitě, která značným způsobem prověřila
také kvality vlakových čet. Našlo se něco, co
by jim bylo možno vytknout?

Myslím, že vlakovým četám v tomto případě
nebylo co vytknout a jejich obětavost k cestují-
cím i loajalita k firmě byla někdy až dojemná.
Přitom toho není málo, co vlakové čety trápí
a proč by mohli být zatrpklí. Jen namátkově:
kvalita stejnokrojů, někdy nepřehledná a neustále
se měnící tarifní politika, zahlcenost spoustou

Jaké jsou z vašeho pohledu komandující-
ho rozdíly mezi zaměstnanci vlakových čet?

Pokud se týká zmíněných turnusů, těžko mů-
že kterýkoli turnus uspokojit úplně všechny. Kaž-
dý člověk má jinak nastaveny priority. Zejména
mladší by jezdili nejraději, co to dá, aby následně
měli co nejdelší volna. Dříve narozeným a že-
nám s malými dětmi spíše vyhovují kratší směny
a mezi nimi volna častější, byť kratší. K turnusům
se vyjadřují přímo pověření zástupci vlakových
čet a konzultují je se zpracovateli. Pak teprve
dojde k jejich schválení ZO. Občas bývá veselo.
Samozřejmě každý turnus musí splňovat záko-
nem a KS předepsané parametry i zaměstnava-
telem požadovanou produktivitu. Většinou jed-
nání končí kompromisem. Všichni to nakonec
chápou jako daň své profesi, kterou si dobrovol-
ně vybrali. A na kterou jsou hrdí.

 (Pokračování na straně 2)

museli přerozdělit. „Těch lidí je už opravdu
hodně a na denních směnách někdy nestíhá-
me. Třeba příprava a přechod na nový GVD
a následné omezení svátkové dopravy a roz-
jezd ZAPu, tak to bylo úplně na hraně.“ Podle
zkušeností Zdeňka Poklemby má samotná prá-
ce komandujícího stejný základ jak pro mobilní,
tak pro stacionární personál. Přesto jsou pořád
prioritou vlakové čety, což je dáno provozem.
Vlaky odjet musí a musí odjet včas. Pokud nena-
stoupí vlaková četa, tak neodjede vlak a s ním
třeba tři sta cestujících. „Není to tak, že by snad
zaměstnanci bývalého KCOD byli v druhé
linii, ale sloučením těchto pracovišť je míň
prostoru pro všechny. To znamená, že priorit-
ně musíme řešit ve spolupráci s dispečer-
ským aparátem mimořádnosti typu nehodo-
vých událostí, zpoždění vlaků a návaznosti
vlakové čety na další vlaky, vystřídání za-
městnanců v průběhu směny při nedostateč-
ném odpočinku, úrazy, náhlá onemocnění
a spoustu dalších věcí.“

1. října 2014 vznikla u Českých drah nová
organizační jednotka Zákaznický personál (ZAP),
v níž byly sloučeny dosavadní organizační jed-
notky Krajských center osobní dopravy (KCOD)
a Regionálních center vlakového doprovodu
(RCVD). To mělo mimo jiné dopad také na oblast
komandování. Samostatná komanda stacionární-
ho personálu (KCOD) byla zrušena a rozšířila se
bývalá komanda RCVD, kde komandující pře-
brali navíc i zaměstnance bývalého KCOD. Jak
na tyto změny pohlíží jeden z komandujících,
Zdeněk Poklemba ze ZAP Olomouc, který je
současně členem ZV OSŽ železniční stanice
Olomouc, v němž hájí zájmy vlakových čet?

„Původně jsme komandovali pouze vlako-
vé čety. Po vzniku RCVD jsme několik let ladili
systém, který byl poslední roky téměř doko-
nalý. RCVD byla dynamická jednotka s per-
fektní operativou a minimálním počtem řídí-
cích pracovníků. Každý měl naprosto přesně
zadané úkoly, které plnil. Nedocházelo k pře-
krývání činností, informačním šumům, vše
bylo naprosto průhledné, logické. Teď začí-

náme znovu,“ konstatuje Poklemba. Jak dále
dodává, pod komando nyní spadají i osobní po-
kladní, informátoři, tranzitéři, staniční dělníci, úklid
a další zaměstnanci bývalého KCOD, což je
zhruba 90 % nárůstu zaměstnanců. Podle jeho
dalších slov je z tohoto důvodu nyní komandová-
ní podstatně složitější. „Přišli jsme o přímou
linii řízení, kdy našimi přímými nadřízenými
byli pouze vedoucí RCVD a dozorčí. Jejich
úkoly šly bez mezičlánků přes nás, přímo
k zaměstnancům. Jasně, rychle. Dnes komu-
nikujeme s manažerem, přednosty, technic-
kou skupinou, MTZ, dozorčími a ostatními
zaměstnanci, kteří zabezpečují chod celého
ZAPu. Což znamená více telefonů, více pře-
dávání vzájemných informací. Samozřejmě
to stojí nějaký čas, který potřebujeme ke
komandování personálu. A někdy ten čas chy-
bí.“

Olomoucké komando mělo původně na sta-
rosti přibližně 150 zaměstnanců vlakových čet,
kde se všichni navzájem znali. Nyní komandují-
cím přibyli pracovníci z někdejší KCOD, které si

Odbočka Parník skončila

Po vzniku ZAP je komandování
složitější a o mnoho náročnější

 nnnnnÚstředí OSŽ na svém zasedání v Praze
24. února jednomyslně schválilo rozpočet OSŽ
na rok 2015 a kromě tohoto důležitého bodu
jednání se věnovalo dalším aktuálním téma-
tům, především vývoji situace v souvislosti s pře-
vodem budov od ČD k SŽDC. „Situace je
komplikovaná, nikdo není schopen napří-
klad říci, jaká budou platit pravidla po převo-
du budov,“ řekl Vladislav Vokoun a dodal, že
ani chystaná transpoziční novela zákona o dra-
hách neřeší takové „detaily“, jako například:
kdo a kolik bude platit za používání veřejných
prostor tak, aby celý systém fungoval. „Ač
nemám stávající opoziční politiky příliš v lás-

Ve dnech 25. února až 7. března probíhaly
v úseku Česká Třebová – Odbočka Parník –
Dlouhá Třebová výluky na zprovoznění obou-
směrného autobloku a zapojení Odbočky Par-
ník do dálkového řízení ze železniční stanice
Dlouhá Třebová. Byť na Odbočce Parník, kde
se sbíhají traťové a nákladní koleje „z ranžíru“
slouží výpravčí už léta, v noci z 6. na 7. března
byla Odbočka Parník výpravčím obsazena na-
posledy. Výsledkem všech prací je, že Odboč-

ka Parník je od 7. března 2015 dálkově řízena
z Dlouhé Třebové. Martin Bureš je jedním ze
čtyř výpravčích, kteří se zapojením odbočky na
dálkové řízení přišli o práci. On sám přejde ke
společnosti ČD Cargo jako staniční dispečer.
Od soboty 7. března tak vstoupila Odbočka
Parník obsazená výpravčím do historie, vý-
pravčí v Dlouhé Třebové bude nově kromě své
stanice dálkově ovládat i sousední Odbočku
Parník. –mmč–

ce, v jednom jim musím dát za pravdu –
ministerstvo dopravy je v totálním rozkladu.
Zaplať pánbůh, že aspoň České dráhy fun-
gují a kolektivní smlouva platí.“ Někteří čle-
nové Ústředí OSŽ poté v diskusi začali dokon-
ce mluvit o výstražných akcích či „razantních
krocích“. Nakonec ale zvítězil názor, že by bylo
dobré počkat na výsledky jednání tripartity.

Členové Ústředí OSŽ vzali na vědomí Infor-
maci o tvorbě a použití Podpůrného fondu OSŽ
za II. pololetí 2014 (zprávu uvádíme v tomto
čísle Obzoru), zprávu o činnosti oddělení BOZP
v roce a projednali návrh vzdělávacích aktivit
OSŽ v I. pololetí 2015. Další část jednání byla
věnována přípravám oslav 25 let OSŽ – kon-
krétně 24. března se bude konat slavnostní
zasedání Ústředí OSŽ za účasti mnoha pozva-
ných hostů v Domě Bohemika v pražských Vy-
sočanech a 9. dubna pak zasedání pro nejširší
okruh členů ze ZO OSŽ ve Starých Lázních
v Kolíně.

nnnnn Ve středu 25. února 2015, v sídle SOKV
Ústí nad Labem (ČD Cargo), skončilo poslední
školení k Podnikové kolektivní smlouvě ČD
Cargo, a. s., na rok 2015. Tato školení jsou, jak
se již stalo tradicí, organizována společně se
zaměstnavatelem. Od 6. února, kdy školení
začala, bylo na šesti místech (Praha, Ostrava,
Pardubice, Brno, České Budějovice a Ústí nad

Labem) proškoleno celkem 500 účastníků z řad
zaměstnanců a sociálních partnerů. Jak uvedla
tajemnice PV OSŽ ČD Cargo Bc. Marta
Urbancová, tento postup se velice osvědčil,
protože ke změnám v PKS je podán jednotný
výklad, se kterým se ztotožňují všichni aktéři
kolektivního vyjednávání a je tak minimalizová-
no porušování jednotlivých ustanovení. Nejví-
ce prostoru bylo na školení věnováno změnám
v PKS ve vazbě na novou interní normu –
Katalog zaměstnání (kde došlo k novému zatří-
dění pracovních činností u jednotlivých zaměst-
nání), dále změnám interních norem a Zása-
dám hospodaření se Sociálním fondem, které
jsou platné od 1. 1. 2015 s tím, že jejich platnost
je tentokrát neomezená. Mluvilo se také o kon-
dičních pobytech, které i letos budou probíhat
v tradičních lokalitách –Jáchymov, Rajecké Tep-
lice, Luhačovice a Poděbrady.

n n n n n Podnikový výbor OSŽ SŽDC, který
zasedal 26. února v Praze, jednal mimo jiné o
problematice poskytování osobních ochranných
pracovních pomůcek zaměstnancům. K této
problematice došlo podnikovému výboru něko-
lik připomínek od zaměstnanců infrastruktury,
proto bylo navrženo pozvat na jednání přísluš-
né hospodářské pracovníky. Diskuse k těmto
tématům (vzdušnost materiálů, tj. podíl bavlny
a umělého textilu v oděvech, kvalita pracovní
obuvi a mycích prostředků aj.) byla velmi širo-
ká. Tuto část jednání uzavřel tajemník PV Ště-
pánek konstatováním, že v rámci činnosti pra-
covní komise je spolupráce se zaměstnavatelem

velmi dobrá a všechny připomínky jsou projed-
návány s cílem najít dobré řešení pro zaměst-
nance.

Následovaly informace ze strany zástupců
zaměstnavatele, mj. o tom, že na 6. března je
plánováno jednání zaměstnavatele a všech od-
borových centrál (OC) k čerpání prostředků
FKSP v roce 2014 a návrhu prozatímního roz-
počtu C–FKSP na rok 2015. V současné době
probíhá finalizace akcí sociálněbezpečnostní-
ho charakteru. U kondičních pobytů proběhlo
řízení na dodavatele a je předpoklad, že pokud
nebudou podány námitky účastníků výběrové-
ho řízení, dojde k uzavření smlouvy s poskyto-
vatelem kondičních pobytů. V rámci posílení
počtu provozních zaměstnanců infrastruktury
(cca 469) by v letošním roce mělo nastoupit
dalších cca 230 nových zaměstnanců. –red–

Snímek z projednávání rozpočtu OSŽ na
rok 2015 na Ústředí OSŽ.

Na snímku z jednání PV OSŽ SŽDC jsou
zleva Bc. Jiří Svoboda, ředitel odboru nákupu
a veřejných zakázek GŘ SŽDC, s. o., Mgr.
Martin Malý, předseda PV OSŽ SŽDC, Ing.
Keprlík z odboru 8 SŽDC, Eva Linhartová,
vedoucí střediska výstrojních součástek, a
Petr Štěpánek, tajemník PV OSŽ SŽDC.

Snímek ze školení k PKS ČD Cargo v Ústí
nad Labem.

Jedním ze čtyř výpravčích, kteří se zapojením odbočky na dálkové řízení přišli o práci,
je i Martin Bureš (na snímku).

Pod komando nyní spadají i osobní pokladní, informátoři, tranzitéři a další zaměstnanci bývalého KCOD. Více o dopadu změn, které přinesl
vznik ZAP, přinášíme v  následujícím článku. Na snímku Michaela Mareše je osobní pokladní Petra Mrázová z Peček.
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Vráž u Berouna

Karel Zelenka: „Skutečná
železnice je mi velkou

inspirací.“

l DO KRAKOVA se od 1. března dá
jezdit s Českými drahami i ve dne. Ne však
vlakem (jako dosud v noční době), ale nově
zřízenou autobusovou linkou, provozovanou
společností Arriva Morava, která na toto spojení
nasadí moderní klimatizovaný autobus. Nový
ČD BUS bude odjíždět z ostravského hlavního
nádraží v 11.15 h a po 140 minutách jízdy za-
staví ve 170 km vzdáleném Krakově, přičemž
nevynechá ani žádané krakovské letiště. K au-
tobusu budou v Ostravě zajištěny vlakové pří-
poje od Prahy, Vídně, Bratislavy a Budapešti.
Tento pilotní projekt počítá s provozem v hlavní
turistické sezóně do 31. října, autobus je povin-
ně místenkový. Z Krakova do Ostravy se auto-
bus bude vracet ve 14.20 h.

l INTEGROVANÝ dopravní systém
v Olomouckém kraji (KIDSOK) se v letošním
roce rozšíří o další železniční tratě. Na trati
Olomouc – Krnov bude možno jezdit na společ-
nou jízdenku, platící i pro autobusy a tramvaje,
až do Moravského Berouna, integrace se při-
pravuje také na trati 275 Olomouc – Senice na
Hané a na trati 310 Olomouc – Nezamyslice.
Dosavadní zkušenosti s integrovanou dopra-
vou v Olomouckém kraji ukazují, že tento sys-
tém může sice omezit konkrétní tržby, nicméně
celkově přispívá k růstu obliby veřejné dopravy.

l REGIOPANTERY budou pravdě-
podobně nasazeny také na linku z Ostravy na
ostravské letiště Ostrava–Mošnov. České drá-
hy s touto možností počítají v rámci smlouvy na
dodávku nových dvouvozových elektrických jed-
notek Regiopanter, kterou uzavřely s firmou
Škoda Vagonka. Jedenáct nových jednotek,
které jsou vhodné k nasazení prakticky na všech
elektrifikovaných tratích v České republice, by
mělo být dodáno do 48 měsíců.

Dalším vleklým problémem, který jste již
naznačil, jsou uniformy, nocležny, odpočin-
kové místnosti.

Problém uniforem řeší OSŽ ve spolupráci se
zaměstnavatelem na všech úrovních již několik
let. Snad se blýská na lepší časy a zaměstnanci
se dočkají uniforem slušivějších a pohodlněj-
ších. Co se týká nocležen a odpočinkových míst-
ností, myslím, že zde byl odveden kus velmi
dobré práce (mluvím teď za náš obvod). Jak
v domovské stanici, tak v nácestných stanicích,
kde čety nocují pravidelně, je ubytování kvalitní
a vyhovuje většině zaměstnanců. Občas ovšem
musíme zajíždět do stanic, kde není zřejmé, zda
tam budeme spát i v následujících letech. Větší
investice do místností v budovách stanic (pokud
vůbec jsou) pouze na jeden GVD by byly vyho-
zené peníze. Řešením je pronájem vhodného
bytu, penzionu nebo hotelu. Někdy se jedná
o menší aglomerace, kde tyto ubytovací kapaci-
ty nejsou v bezprostřední blízkosti vlakového
nádraží. Pokud vlaková četa končí řekněme ve
23 hodin, tak i patnáctiminutová cesta na takto
vzdálenou nocležnu není příjemná. Zejména
ženy mají strach. Rostoucí kriminalita, oblasti
s nepřizpůsobivými spoluobčany, nebo jen za-
běhnutý pes v noci na opuštěné temné ulici,
může být velký problém. Každý má u sebe hoto-
vost, mobil a další případné cennosti.

Pokud se týká právě zmíněných mobilů,
patří mezi nejmodernější technické vybavení
vlakových čet, spolu s přenosnými osobními
pokladnami. Jak hodnotíte tuto stránku práce
vlakových čet?

Čety jsou dnes vybaveny moderními technic-
kými pomůckami. Přenosné osobní pokladny
POP přitom neslouží pouze jako pokladny, ale
jsou přes ně zaměstnancům zasílány nejrůzněj-
ší informace. Dnes již má většina členů vlako-
vých čet „chytré“ mobilní telefony s potřebnými
aplikacemi. Není tedy problém zjistit, z kterého
nástupiště cestujícímu jede další přípoj, řazení
soupravy, případná zpoždění těchto vlaků.Vla-
ková četa dnes běžně zajišťuje čekání přípoje na
zpožděný vlak. Práce vlakových čet je sledová-
na nejen ze strany jejich nadřízených, ale rovněž
moderními technologiemi. Portál Paris zachycu-
je veškerou práci s POPem, takže vedoucí pra-
covník má i z tohoto pohledu přehled, kdy kdo
prodal jakou jízdenku, provedl kontrolu karty,
nebo případný technologický úkon. Dnes se
neschová nikdo.

Jak řešíte jako zástupce vlakových čet
v ZV OSŽ vzniklé problémy v jejich práci?

Veškeré pracovní připomínky jsme projedná-
vali jak s bývalým vedením RCVD, tak v součas-
né době s vedením ZAPu na úrovni ZV OSŽ. Ne
vše se v některých případech daří vyřešit hned,
na druhé straně se spousta věcí povedla a za to
patří velký dík jak vedení, tak zaměstnancům.
Chtěl bych popřát všem pracovníkům ZAPu
spokojené zákazníky, klidné směny a vstřícné
nadřízené. Práce by neměla být jen o tom jak
dlouho a za kolik. Člověk by měl mít z práce
radost, protože doba v ní strávená, se nám počí-
tá do života.

Děkuji za rozhovor.
Miroslav Čáslavský

(Pokračování ze str. 1)

„Vlakové čety jsou
v drtivé většině skuteční

profesionálové.“

Vyjednávání mezi
strojvůdci a Německou
drahou odloženo na 13.

března - do té doby
další stávka nehrozí

Cestující veřejnost Deutsche Bahn (Němec-
ké dráhy) může alespoň do poloviny března
klidně využívat služeb železnice, neboť Odboro-
vý svaz strojvůdců (GDL) opět oddálil hrozbu
stávky a souhlasil s dalším vyjednáváním o spor-
né tarifní smlouvě s DB 13. března. „Jednání
proběhlo v podstatě v dobré, věcné atmosfé-
ře,“ konstatoval personální šéf DB Ulrich Weber
po ukončení rozhovoru 26. února. „Věřím, že
v konstruktivní atmosféře dospějeme v do-
hledné době k výsledkům,“ reagoval na jeho
slova předseda GDL Claus Weselsky v listu
Handelsblatt z 27. 2. „Mám dojem, že naši zá-
kazníci mohou v této chvíli klidně cestovat
vlakem,“ dodal. Šéf strojvůdců však upozornil,
že „po dlouho trvajícím konfliktu je jasné, že
ne všechny dané problémy mohly být při
posledním kole vyřešeny“. GDL, který loni
v září a říjnu uskutečnil celkem šest stávek, jimiž
vážně narušil železniční osobní i nákladní do-
pravu i provoz mnoha hospodářských podniků
a úřadů, hrozil ještě 18.  2. již sedmou – tentokrá-
te stohodinovou – stávkou. Nakonec se však
dohodl s koncernem DB na dalším vyjednávání.
Řešení podmínek tarifní smlouvy, na nichž se
DB před časem již dohodl s OS železničářů
(EVG) však komplikuje postoj GDL, který trvá na
zastupování i těch profesí, za něž dodnes hovořil
právě mnohem početnější EVG. DB rovněž do-
posud odmítal uzavřít separátní tarifní smlouvy
s oběma OS, jež by obsahovaly odlišné mzdové

i pracovní podmínky pro stejné profese zaměst-
nanců železniční dopravy, zastupovaných dvě-
ma svazy. Jan Hála

Běžný lístek rakouské
dráhy je nyní dražší

o 1,1 procenta
Běžní zákazníci Rakouské spolkové dráhy

(ÖBB) mají nyní cestování drahou dražší o 1,1
procenta, uvedl 2. ledna rakouský deník Die
Presse. ÖBB však neopomněla uklidnit klienty,
vlastnící různé slevové karty, že jejich ceny zů-
stávají i pro letošek stejné. Zato automobilisté se
budou v novém roce muset smířit s dražšími
dálničními etiketami, jejichž cena stoupla o 2,1
procenta – úměrně růstu indexu spotřebitelských
cen, konstatoval list. Etiketa pro osobní vůz stojí
pro rok 2015 84,40 namísto dosavadních 82,70
eur, dvouměsíční známka 25,30 (dříve 24,80)
eur a desetidenní 8,70 oproti 8,50 eur. –ala–

20 let Eurostaru
Po 20 letech od zahájení provozu mezi Lon-

dýnem a kontinentem, kdy vlaky Eurostar pře-
pravily cca 145 mil. cestujících, se společnost cítí
stále více konkurentem letecké dopravy. Proto
společnost oznámila, že od roku 2015 budou
vlaky Eurostar zajíždět do Lyonu, Avignonu a Mar-
seille. Od roku 2016 pak dále do Antverp, Rotter-
damu, Amsterdamu. V rámci oslav 20 let, v listo-
padu 2014, rok před zahájením provozu, byly
představeny nové vlaky, které mají do Lyonu a
dalších měst zajíždět. Jde o vlaky e320, výrobce
firmy Siemens. Je to vysokorychlostní vlak pro
900 cestujících, který bude dosahovat rychlosti
až 320 km/h. Zároveň s tím dojde k renovacím

Bezplatná dráha
zahubila v Žilině

autobus
Společnost SAD Žilina oznámila, že v důsled-

ku bezplatné vlakové dopravy pro studenty a se-
niory, zavedené vládou Roberta Fica od listopa-
du 2014, je nucena zrušit od 1. dubna dálkovou
autobusovou linku mezi Žilinou a Komárnem.
Od té doby i výrazně poklesl počet cestujících
v úseku Nitra – Nové Zámky, informovala v dení-
ku Hospodárske noviny z 25. 2. mluvčí SAD
Ivana Strelcová. Denní spoj mezi Žilinou a Nitrou
však zůstává zachován. Generální ředitel SAD
Žilina Petr Poběha k tomu dodal, že přestože
jeho firma provozovala autobusovou linku déle
než 40 let a pokládala ji za „rodinné stříbro“, dosta-
la se kvůli vlakové konkurenci do červených čísel
a nebylo možno v ní dále pokračovat. –ala–

zavřel dřív, než postaví vlakovou cestu), směrem
na Beroun jsou již závory ovládané jízdou vlaku
a jištěné závislostí na návěstidle. Ve stanici se
i křižuje, k tomu účelu jsou tu dvě dopravní koleje
(a jedna kolej manipulační).

Přímo ze stavědla se ovládají krajní výhybky
(číslo jedna a pět); zbylé tři výhybky – dvojka,
trojka, čtyřka – se přestavují místně. Výpravčí
uvolní klíč a s ním odemkne výhybku pro vjezd
na manipulační kolej. Ta už se ale nepoužívá.
A to se tady v minulosti i nakládalo, vykládalo
a posunovalo! Ještě vloni tady přitom stávalo
i skladiště, to ale koupil herec Tomáš Hanák,
který ho nechal rozebrat a převézt do svého
„skanzenu“ v Nižboru. Kamenné základy si nyní
rozebírají místní obyvatelé, takže v současnosti
už po něm není takřka ani památky.

Z důvodu blížící se modernizace zabezpečo-
vacího zařízení na trati 173 (stavba se rozjíždí v
těchto dnech a hotová by mohla být do konce
července; zapojení vlastní JOPky však bude
o něco později) se ve Vráži léta neinvestovalo.
Stanice má tak svůj historický punc. Vše, nejen
zabezpečení, ale i fasáda či elektrorozvody, jsou
tady staré a opotřebované. Každou chvilku, ze-
jména při zvýšeném odběru elektrické energie (v
zimě se tady topí přímotopy) vypadávají pojistky
(pak se prý můžete nachomýtnout k tomu, že
dopravní kancelář i stavědlo jsou nouzově osvět-
leny petrolejovými lampami). Toalety jsou zde
suché, pitná voda tady neteče a hygienické pod-
mínky, zejména v létě, neodpovídají současným
potřebám. Sloužit ve Vráži je určitě dobrodruž-
ství a nostalgie zároveň, to vše ale letos zřejmě
definitivně skončí. Právě v těchto dnech se stavba
začíná rozjíždět. Michael Mareš

Na trati z Prahy–Smíchova přes Rudnou
u Prahy do Berouna (173) dojde během letošní-
ho roku k rekonstrukci nástupišť, a to hned v ně-
kolika stanicích, konkrétně v Nučicích, Loděnici,
Vráži u Berouna a v Berouně–Závodí, a také
k aktivaci nového zabezpečovacího zařízení (ob-
služné pracoviště JOP je plánováno do Berouna,
později do Centrálního dispečerského pracoviš-
tě v Praze). Po aktivaci nového zabezpečovací-
ho zařízení dojde i ke zrušení železniční stanice
Vráž u Berouna jako takové (a její přeměně na
zastávku). Železniční stanice Vráž u Berouna
přitom v sobě (a to nejen po stránce zabezpeče-
ní) ukrývá doslova historické unikáty hodné do-
pravního muzea. A to především díky „mechani-
kám“ a dvěma způsobům zabezpečení. Zatímco
v mezistaničním úseku Nučice – Vráž u Berou-
na je traťové zabezpečovací zařízení 1. katego-
rie (telefonické dorozumívání) a ve směru od
Loděnice je ve Vráži u Berouna mechanické
vjezdové návěstidlo, v úseku Vráž u Berouna –
Beroun–Závodí je traťové zabezpečovací zaří-
zení 2. kategorie – konkrétně reléový poloauto-
blok se světelným vjezdovým návěstidlem.

Už jen výčet ovládacích prvků zabezpečova-
cího zařízení vzbuzuje dojem, že jste v muzeu
a ne na železniční stanici 21. století: závorníky,
páky (ovládající návěstidla a výhybky), klička
odjezdového návěstidla, to vše zatím ve Vráži
u Berouna používá výpravčí ke stavění vlakové
cesty. Také zabezpečení přejezdů je tady řeše-
no dvěma způsoby, na každou stranu jinak.
Zatímco na loděnickém zhlaví jsou mechanické
závory, ovládané ručně ze stavědla (44 otáček
klikou, aby se závory zavřely nebo zvedly) a jsou
nezávislé (výpravčí musí dbát na to, aby závory

noční směně ovšem přebírají komandující v Olo-
mouci na devět hodin zaměstnance přerovské-
ho komanda. A pokud nastane mimořádnost,
pak řeší i tyto.

„Samozřejmě, ladíme to, některé činnosti
nám i ubyly, některé snad do budoucna ještě
ubydou. Manažer ZAPu o problematice ko-
mand ví a situaci řeší a tuto diskutují i pří-
slušné výbory se zaměstnavatelem na nej-
vyšších úrovních OSŽ,“ uzavírá svůj pohled na
současnou práci komandujících Zdeněk
Poklemba. Miroslav Čáslavský

 Při objemu zaměstnanců, které mají koman-
dující na starosti, musí méně důležité činnosti
počkat. Občas se ale problémy hromadí, což je
přirozeně stresující jak pro komandující, tak i pro
zaměstnance, které komandují. „Hrozí, že něco
přehlédneme nebo opomeneme. Často jedi-
ná možnost, jak dodělat práci, kterou jsme si
naplánovali na denní směnu, je přenést ji na
noční nebo víkendovou směnu. Nebo domů.
O víkendových a nočních směnách je více
prostoru v případě, že vše jezdí, jak má.“ Na

(Pokračování ze str. 1)

py, materiály i technologie, takže například
některé stavby z počátku mého modelování
se mi už tolik nelíbily, tak jsem je začal po-
stupně nahrazovat lepšími a dokonalejšími.“

Většinu modelů lokomotiv a vagonů sám po-
stavil. Základem mu byly malosériově vyráběné
výlisky, které následně sestavil, opracoval, obrou-
sil, nabarvil a doplnil o obrovské množství detai-
lů – jako jsou třeba držáky střešních rozvodů či
sběrače. „Samozřejmě, elektrická lokomotiva
je složitější než dieselová. I když je to v pod-
statě stavebnice, ale úplně bez práce to není,“
směje se. Jeho mašinky jsou však díky těmto
detailům věrnými kopiemi skutečných lokomotiv.

Modely Karla Zelenky se ale příliš nepoko-
cháte, běžnému zájemci zůstávají skryty. „Vý-
stav se neúčastním. Pouze jsem se podílel na
stavbě kolejiště, které je veřejně přístupné
v kulturním domě ve Žďáru nad Sázavou.
Tam jsem stavěl tři viadukty a půjčoval jsem
jim i nějaké modely. Ještě v současné době
tam jezdí dvě moje soupravy,“ říká. Když se
sečte vozový park Karla Zelenky, je z toho sluš-
né depo – asi 30 hnacích vozidel a zhruba 250
osobních a nákladních vagonů. Jak dlouho trvá
postavit jedno takové hnací vozidlo? zajímám
se. „Záleží na tom z čeho, z jakého materiálu
se vychází, ale obecně platí, že to jsou desítky
hodin,“ odpovídá s tím, že základem jsou větši-
nou epoxidové výlisky.

Není žádným tajemstvím, že se jako výpravčí
SŽDC občas nechává inspirovat skutečnou že-
leznicí. „Skutečná železnice je mi opravdu
velkou inspirací,“ připouští. A že je ve Velimi
stále čím se inspirovat! Železniční stanice Velim
je přípojnou stanicí pro Železniční zkušební okruh
v Cerhenicích. Před velimskými výpravčími se
jen tak něco neutají.

Jako výpravčí pracuje na dráze deset let, tím
se mu splnil klukovský sen. „Dráhu mám rád od
malička, ale původně jsem chtěl být strojve-
doucím. Jenže jsem na dráhu přišel v době,
kdy se strojvedoucí propouštěli, takže mně
nezbylo nic jiného, než se stát dozorcem
výhybek a následně výpravčím,“ přiznává. A co
jeho koníčku říkají nejbližší, rodina? „Rodina mě
podporuje. Už jen to, že mám v domě jednu
místnost pro mého koníčka, to potvrzuje.
Když jsme plánovali náš současný dům, tak
s místností na modely se počítalo, je nad
garáží. Takže se už stavěla dostatečně velká
garáž, aby byl i dostatečně velký prostor nad
ní. Ostatně manželka věděla, do čeho jde,
protože to viděla u mých rodičů,“ dodává
s úsměvem. Michael Mareš

Poznámka: Článek najdete v nezkrácené
podobě na www.osz.org.

Modely a kolejiště Karla Zelenky si můžete
prohlédnout na www.kolejiste–zelenka.wz.cz

V dopravní kanceláři železniční stanice Pečky
mají malou výstavu – papírové modely pečecké-
ho nádraží a dvou vlakových souprav – CityEle-
fantu a vlaku EuroCity. Jejich autorem je Karel
Zelenka, výpravčí z nedaleké Velimi. Modelář-
ství se věnuje od svých patnácti let. „Některé
modely jsem tehdy dělal jako výzdobu, něco
z toho i jezdilo na plastových podvozcích u mě
doma,“ vypráví. „Konkrétně ale ty modely
CityElefantu a soupravy vlaku EuroCity
s ´esem´ vznikly před patnácti lety, když jsem
tam jako dozorce výhybek na dráze začínal.
Byly to čistě papírové modely s papírovými
podvozky. To nebylo nikdy funkční, to byla
jenom dekorace. A model nádraží dělal jeden
z tamních kolegů,“ dodává.

Ale nezůstalo pochopitelně jen u papírových
modelů, Karel Zelenka se ve svém volném čase
věnuje především stavbě klasických modelů a ko-
lejiště velikosti H0. Během několika let mu však
začalo být v domě u rodičů těsno. Však také
postupně na 25 metrech čtverečních vyrostlo ve
sklepě velké modelové kolejiště s úctyhodnou
délkou kolejí 250 metrů, na kterém jezdilo více
než dvacet souprav. V čele vlaků pak jako věrné
kopie jezdily modely Bardotek, Laminátek, Hrba-
tých nebo slovenských Goril. „Nedávno jsme se
s manželkou přestěhovali do nového domku,
který jsme si postavili, a tam je už počítáno
i s místností na modely,“ vypráví dále. Nové
kolejiště prý nebude už tak velké, ale bude doko-
nalejší. „Od té doby, co jsem začal stavět
modelové kolejiště, se hodně změnily postu-

Jedna mašinka vyjde podle Karla Zelenky
na dva až tři tisíce korun. „Když se nepočítá
práce a nadšení,“ dodává s úsměvem.

nástupních míst ve stanicích London S. Pancras,
Lille Europe a Paris Gare du Nord, aby odpoví-
daly době a zvládly zvýšený nápor cestujících.

Z LOKMagazin, 01/2015, zpracoval -sh-

Deutsche Bahn snižuje
podporu fotbalovému

klubu Hertha
Deutsche Bahn (Německá dráha) letos sníží

sponzoring fotbalovému klubu Hertha z 4,5 na
1,0 milion eur. Přitom ještě v roce 2009 činil její
roční příspěvek berlínskému klubu 7,5 miliónu
plus bonus půl miliónu eur za úspěchy na mezi-
národním poli. Vedení koncernu se rozhodlo
k tomu kroku nejen kvůli nelichotivým výsledkům
hráčů Herthy v poslední době, ale i s ohledem na
své rostoucí investice v kolejové infrastruktuře
do roku 2019, které mají v souhrnu dosáhnout 29
miliard eur, informoval 16. ledna německý deník
Handelsblatt. –ala–

V provozu brzy
1000 FLIRTů

Finský dopravce Junakalusto Oy objednal
u Stadler Rail 34 jednotek FLIRT a využívá tak
druhou opci ze smlouvy, která byla uzavřena
v roce 2006 o celkem 75 širokorozchodných jed-
notek typu Flirt. Dodávka, která má hodnotu 200
milionů euro, má být dodávána od počátku roku
2016. Jedná se o 4dílné jednotky pro Helsinky,
které kvůli nízkým teplotám okolo –40 oC jsou
zvláště izolované a s třívrstvými skly. Jednotky
dosáhnou rychlosti 160 km/h, mají 234 míst
a jsou široké 3,2 m. Po dokončení dodávky bude
mít Stadler prodáno 1018 jednotek FLIRT.

Z LOKMagazin, 1/2015, zpracoval -sh-

Po vzniku ZAP je komandování
složitější a o mnoho náročnější

Železniční stanice Vráž u Berouna leží v km 5,567 jednokolejné trati z Prahy–Smíchova
do Berouna (173).

Přímo ze stavědla se ovládají krajní výhybky (číslo jedna a pět); zbylé tři výhybky – dvojka,
trojka, čtyřka – se přestavují místně.

l VÍTĚZEM výběrového řízení na stavbu
podchodu a nové železniční zastávky v Praze
Běchovicích (Praha–Běchovice střed) se stala
společnost Strabag Rail, a. s. O vítězi (nejnižší
nabídnutá cena) rozhodla v úterý 24. února 2015
Rada hl. m. Prahy. Strabag Rail, a. s., zastávku
vybuduje za 21,8 mil. Kč (bez DPH). Součástí
vysoutěžené stavby jsou dvě nástupiště včetně
podchodu a přístupových chodníků, osvětlení
a přístřešků pro cestující. V rámci stavby bude
vybudován i elektronický informační systém včet-
ně rozhlasu a orientačního systému pro cestují-
cí. Zastávka by měla být otevřena letos v červnu.



NÁZORY

Příspěvky otištěné v této rubrice se nemusejí shodovat s názorem vydavatele.

PRÁVNÍ PORADNA

Psali  jsme před 25 lety

Obzor č. 5 – 27. března 1990

Ve dnech 16. 3. –  27. 3. 2015 bude
uzavřeno regionální servisní pracoviště OSŽ
Olomouc.

Právní poradenství ve dnech 16. 3., 20.
3., 23. 3. a 27. 3. bude poskytováno v advo-

kátní kanceláři JUDr. Jarmily Pospíšilové,
Havlíčkova 2921/22, Prostějov, telefon +420
582 340 648.

                                            Petr Nárožník

Upozornění:
Uzavření regionálního pracoviště Olomouc

Časy se mění
Když si vzpomenu na přeplněné ranžíry v

době mého mládí a vidím dnešek, kdy se po
nich většinou „procházejí“ jen mastné papíry,
je to divný pocit.

V sedmdesátých letech jsem podával zlep-
šovací návrhy, ale ne takové, jak ušetřit lidi, ale
naopak, aby byla v Kolíně práce pro víc lidí.
Například, když byly přetíženy Vršovice, tak
jsem podal zlepšovací návrh, aby v Kolíně
bylo hlavní seřaďovací nádraží pro směr Pra-
ha, aby se v Kolíně řadil Beroun, Plzeň, Cheb
atd., a naopak, aby prázdné uhláky Česká
Třebová a Havlíčkův Brod nechodily do Kolí-
na, ale do Nymburku, kde se kromě Třebové
řadila také Olomouc, Přerov levé, Přerov pra-
vé a Štúrovo, takže by se ulehčilo i České
Třebové. Zlepšovací návrh byl zamítnut, niko-
mu nevadilo, že po nulté koleji nemohly jezdit
rychlíky od Prahy a na Prahu, protože tam
stály prázdné vlaky do Vršovic.

Naopak v osmdesátých letech jsem dojíž-
děl do Prahy a byli jsme otráveni z toho, že
když jsme jeli domů, tak jsme dojeli do Úval
a tam čekali na projetí expresů 1 a 21. Kdo
sloužil na hlavním tahu, tak pamatuje, že to
byly jediné dva expresy, které nesměly vidět
žlutou barvu, natož pak červenou.

Dnes se úroveň rychlíkové dopravy pod-
statně zlepšila, vlaků jezdí víc a v lepší kvalitě.
Když už se České dráhy praštily přes kapsu
a dávají cestujícím 1. třídy na vybraných tratích
noviny a obyčejnou vodu, tak by se mohly
praštit ještě víc a dávat minerálku nebo z oby-
čejné vody kávu. Josef Matucha

„Především se musíme názorově sjedno-
tit“, říká v obsáhlém rozhovoru pro 5. číslo
Obzoru první předseda Odborového sdružení
železničářů, Václav Vaněk. V úvodních odpo-
vědích vysvětluje, co jej přivedlo na železnici
i do odborů, a poté nastiňuje své priority, kte-
rým se chce ve funkci předsedy věnovat. „Nej-
důležitější je vytvořit nový systém. Odboro-
vé struktury se úplně rozpadly, neexistují
oblastní a drážní výbory, v závodních výbo-
rech jsou ve velkém množství noví lidé, kteří
s touto prací nemají nejmenší zkušenosti.
Navíc je situace komplikovaná probíhající
strukturální přestavbou na dráze,“ říká Vác-
lav Vaněk a vysvětluje, že na oblastních ředi-
telstvích leží neprojednané fondy kulturních a so-
ciálních potřeb, prémiové řády a další
dokumenty, které není s kým projednat, proto-
že odborový partner zatím neexistuje. Na otáz-
ku, z čeho má předseda OSŽ největší obavy,
Václav Vaněk odpovídá: „Obavy mám z toho,
aby se odborové hnutí nerozbilo na různá
dílčí hnutí, neztroskotalo na lokálních nebo
národnostních otázkách a požadavcích.“

Na první straně téhož čísla najdeme návrh
organizační struktury OSŽ, určený pro posou-
zení a rozhodnutí základních organizací OSŽ
na železnici. Navrhuje se, aby na úrovni oblast-
ních ředitelství ČSD byly ustaveny příslušné
orgány složené z volených zástupců jednotli-
vých odvětví a aby v místech bývalých oblast-
ních pracovišť odborového svazu (České Bu-
dějovice, Ústí nad Labem, Česká Třebová,
Hradec Králové, Brno, Ostrava, Zvolen, Žilina
a Košice) byla ustavena oblastní pracoviště
pouze s placenými pracovníky (bez právní sub-
jektivity) pro plnění funkce poradenských slu-

žeb základním organizacím.
Obzor dále informuje o druhé schůzi ústředí

OSŽ, která proběhla 1. března. Předseda OSŽ
Václav Vaněk na ní ocenil členy přípravného
výboru OSŽ děkovným dopisem a poukazy na
zahraniční rodinnou rekreaci. Ústředí se rovněž
zabývalo zaměstnaneckým poměrem aparátu
bývalého OS PŽLVD a rozhodlo, že celý aparát
dostane v průběhu března upozornění, že do tří
měsíců bude následovat výpověď z pracovní-
ho poměru. Během této doby bude rozhodnuto,
kdo z aparátu zůstane a kdo odejde. Ústředí
rovněž schválilo platy předsedy, obou místo-
předsedů a tajemníka OSŽ, navržené podle
platných vyhlášek.

Na druhé straně čísla najdeme dvě fotogra-
fie, dokumentující výměnu cedulí nesoucích
název nádraží Praha–střed za název Praha–
Masarykovo nádraží. K přejmenování došlo
k datu 7. března 1990 (140. výročí narození
prvního prezidenta ČSR).

 Na třetí straně najdeme mimo jiné zamyšle-
ní nad reorganizací železničního opraváren-
ství. Autor z ŽOS České Velenice navrhuje
použít při reorganizaci železničního opraváren-
ství rakouské zkušenosti. Jednotlivé závody
ŽOS by podle jeho návrhu měly fungovat jako
rozpočtové organizace v rámci ČSD a zároveň
by měl vzniknout odbor železničního opravá-
renství, který by měl zajišťovat koordinaci a ří-
zení opravárenské činnosti v ŽOS a lokomotiv-
ních a vozových depech.

Rubrice „Názory“ byla v čísle 5 věnována
celá strana, což svědčí o rostoucím zájmu čle-
nů OSŽ o výměnu názorů na dění na železnici
i v odborech.

Zdeňka Sládková

ty/O10Gr/dokum.nsf v kategorii Jízdní výhody
a pro uživatele Lotus Notes: Soubor/Databáze/
Otevřít/  server: Albatros/České dráhy – doku-
menty –  O10 GŘ – dokumenty personální.
Informace k jízdám sezonních spojů a ke služ-
bám v ubytovacích vozech také naleznete na
www.cd.cz nebo vám je na požádání sdělí
zaměstnanec ČD u pokladní přepážky s výde-
jem mezinárodních jízdenek nebo informátor
Kontaktního centra ČD na telefonním čísle 840
112 113.

Šárka Pupíková, GŘ ČD, a. s.

dí konstatuje, že žádosti členů OSŽ o dávku
z PF OSŽ, které doručí po potvrzení příslušný
ZV ZO OSŽ na odborné oddělení k projednání
Představenstvu OSŽ nejsou vždy zcela úplné,
což lze charakterizovat stále jako dlouhodobý
a přetrvávající stav. Převážně chybí údaje o kon-
krétní sociální situaci žadatele (rodiny), návrhu
na výši dávky a obdržené podpoře ze sociálního
fondu zaměstnavatele, FKSP nebo prostředků
základní organizace OSŽ. Jako nedostatečné
se rovněž jeví doložení jednotlivých žádostí pí-
semnostmi majícími charakter listinných důka-
zů. Skutečnosti výše popsané představují ve
svém důsledku nadbytečnou administrativu.

Ze strany ESO OSŽ–ústředí je vždy postu-
pováno maximálně vstřícně, korektně, při re-
spektování individuálního přístupu při vyřizová-
ní jednotlivých žádostí o přiznání dávky z PF
OSŽ, s cílem bezprostředně poskytnout v opráv-
něných případech finanční dávku.

V průběhu II. pololetí 2014 byly v týdeníku
Obzor základní organizace OSŽ i jednotlivci
vyzýváni ze strany vedení OSŽ, aby do PF OSŽ
zasílali finanční příspěvky, neboť, jak se říká,
nikdy nikdo neví, kdy bude potřebovat pomoc.

 Luděk Šebrle,
 analytik rozborář

 JUDr. Petr Večeř,
 vedoucí oddělení ESO OSŽ–ústředí

podrobit kontrole, zda nejste pod vlivem alkoho-
lu nebo jiné návykové látky.

Členové OSŽ si v některých případech ne-
uvědomují, že učiněná výpověď nebo podpis
určité písemnosti, může mít pro ně do budouc-
nosti významné negativní důsledky, mnoh-
dy nevratné, které nelze vůbec změnit anebo je
lze změnit pouze velice obtížně. Není dostateč-
ně vnímána odpovědnost za výpověď (sdělení)
a následný podpis, na který je pohlíženo jako na
právní úkon v písemné formě a tímto způso-
bem je komplikovaně napadnutelný. Zbytečně
poté dochází k neřešitelným důsledkům z hle-
diska trestněprávní, občanskoprávní a pracov-
něprávní odpovědnosti.

Mikuláš Hubicsák,
manager pro kolektivní vyjednávání

 JUDr. Petr Večeř,
vedoucí ESO OSŽ – ústředí

Poznámka:
Pracovní řád SŽDC, s. o. –  čl. 30 odst. 2 –

Další důležité povinnosti zaměstnance: písm. n)
„podávat potřebná vysvětlení o plnění svých pra-
covních povinností svému nadřízenému, případ-
ně dalším vedoucím zaměstnancům, dozorčím
a kontrolním orgánům SŽDC, které jsou opráv-
něny taková vysvětlení požadovat, vyjma přípa-
dů, kdy se zaměstnanec v přímé souvislosti
s mimořádnou událostí necítí schopen vy-
světlení poskytnout. Neposkytnutí vysvětle-
ní v takovém případě není považováno za
porušení povinnosti“.

Pracovní řád ČD, a. s. –  kapitola 5 –
Základní povinnosti zaměstnanců a vedoucích
zaměstnanců vyplývající z pracovněprávního
vztahu: čl. 1. bod 3. písm. r) „podávat potřebná
vysvětlení o plnění svých pracovních povinností
svému nadřízenému, případně dalším vedou-
cím zaměstnancům, statutárnímu orgánu, do-
zorčím a kontrolním orgánům ČD, které jsou
oprávněny taková vysvětlení požadovat, vyjma
případů, kdy se zaměstnanec v přímé souvis-
losti s mimořádnou událostí necítí schopen
vysvětlení poskytnout. Neposkytnutí vysvět-
lení v takovém případě není považováno za
porušení povinnosti“.

Pracovní řád ČD Cargo, a. s. – bod 16.3. –
Základní povinnosti zaměstnanců a vedoucích
zaměstnanců – písm. o) „podávat potřebná vy-
světlení o plnění svých pracovních povinností
svému nadřízenému, případně dalším vedou-
cím zaměstnancům, dozorčím a kontrolním or-
gánům ČDC, které jsou oprávněny taková vy-
světlení požadovat, vyjma případů, kdy se
zaměstnanec v přímé souvislosti s mimořád-
nou událostí necítí schopen vysvětlení po-
skytnout. Neposkytnutí vysvětlení v takovém
případě není považováno za porušení povin-
nosti“.

V poslední době i nadále dochází k mimo-
řádným událostem (dále jen MU), kdy zaměst-
nanci –  členové OSŽ, bezprostředně po MU
podávají vysvětlení zaměstnavateli, tzv. zápis
se zaměstnancem (např. pro odbor systému
bezpečnosti provozování dráhy, odbor kolejo-
vých vozidel apod.), Drážní inspekci, dokonce
vypovídají i před orgány činnými v trestním ří-
zení (Policie České republiky), aniž by využili
svého práva nevypovídat s ohledem na svůj
aktuální psychický a fyzický stav.

 OSŽ – ústředí považuje za nutné opětovně
a důrazně upozornit členy OSŽ na jejich právo
nevypovídat (viz níže – poznámka).

OSŽ – ústředí doporučuje funkcionářům
OSŽ, předsedům ZO OSŽ a závodním výbo-
rům (ZV) ZO OSŽ zabezpečit opakované infor-
mování všech svých členů OSŽ s obsahem
„Desatera člena OSŽ pro krizové situace v do-
pravě,“ zejména části: „Jak postupovat při MU
v dopravě,“ zdůraznit možnost a účelnost vy-
užití tzv. krizové linky OSŽ (nepřetržitý právní
servis), jejíž telefonní číslo je:

 6 0 2  2 6 2  5 4 4
OSŽ –  ústředí dále doporučuje zdůraznit

členům OSŽ, kteří se budou nacházet v blíz-
kosti účastníků MU – členů OSŽ, aby jim po-
skytli potřebnou součinnost, případně využili
tzv. krizové linky.

 Jak postupovat
při MU v dopravě:

V případě jakékoliv MU není nikdo povinen
vypovídat o předmětné skutečnosti ihned
na místě nebo po bezprostředním skončení
směny, pokud se subjektivně necítí být takové
výpovědi schopen.

Za odepření výpovědi nemůžete být postiže-
ni! Nemusíte ani uvádět, proč se obáváte, že
byste si přivodili trestní stíhání. Vždy musíte být
poučeni, jako co vypovídáte. Pokud již bylo
doručeno usnesení o zahájení trestního stíhá-
ní, jste v pozici obviněného a nemusíte vypoví-
dat vůbec, popř. můžete vypovídat, jak uznáte
za vhodné, svoji výpovědí však nesmíte nikoho
křivě obvinit. Nejpozději v této fázi je nutné být
vždy zastoupen advokátem.

Vždy máte právo si svou výpověď přečíst.
Pokud její obsah nesouhlasí s tím, co jste uved-
li, máte právo na opravu textu a jeho doplnění.
Bez takové opravy nikdy neúplnou nebo chyb-
nou výpověď nepodepisujte! Zejména bez kon-
zultace s advokátem nepodepisujte dohody
o změně pracovní smlouvy a dohody o uznání
závazku k náhradě škody! Takovým podpisem
předem uznáváte svou vinu!

V každém případě jste povinni se po MU

 UPOZORNĚNÍ – DOPORUČENÍ !
Účastníci mimořádných

událostí mohou využít svého
práva nevypovídat

Podněty, připomínky nebo stížnosti na po-
skytování uvedené formy pomoci v hodnoce-
ném období nebyly zaznamenány. Ze strany
ESO OSŽ–ústředí je vždy striktně dodržována
30denní lhůta k vyřízení žádosti o přiznání dáv-
ky z PF OSŽ, která je však zpravidla i v jednot-
livých případech zkracována. Jedná se o zpra-
cování důvodové zprávy a její předložení ke
schválení Představenstvu OSŽ.

Vyplacení schválených finančních dávek jed-
notlivým žadatelům bylo bez vad zajišťováno
hospodářsko–finančním oddělením OSŽ–ústře-
dí, v součinnosti s příslušnými funkcionáři OSŽ.

 V průběhu II. pololetí 2014 zaslalo nebo
zatelefonovalo své poděkování do sídla OSŽ
několik příjemců dávky (finančního příspěvku)
z PF OSŽ.

„Děkuji tímto za poskytnutí finanční po-
moci z Podpůrného fondu OSŽ v mé svízel-
né situaci. Pomoc v mé nelehké situaci byla
vítaná a moc mi pomůže. Ještě jednou děku-
ji všem.“ Citace z dopisu člena OSŽ, kterému
byl poskytnut finanční příspěvek z PF OSŽ.
V podobném znění se nesla i další poděkování.
Každé poděkování, které je zasláno na OSŽ–Ú
je možno hodnotit velmi pozitivně, neboť je to
ocenění pro všechny fyzické a právnické osoby,
které do PF OSŽ přispívají a za jejich solidaritu.

Ekonomicko–sociální oddělení OSŽ–ústře-

1. Tvorba
Podpůrného fondu OSŽ

Stav finančních prostředků PF OSŽ  ke dni
1. 1. 2014 činil 6 713 044,60 Kč

Stav finančních prostředků PF OSŽ ke dni
1. 7. 2014 činil 6 703 908,80 Kč

Příjmy celkem II. pololetí 2014:
příspěvky do PF OSŽ od ZO OSŽ, jiných

právnických a fyzických  osob
462.844,48 Kč

Výdaje celkem II. pololetí 2014:
Vyplacené dávky z PF OSŽ za II. pololetí

2014 265 000,00 Kč

Celkem 265 000,00 Kč

Stav finančních prostředků na PF OSŽ ke
dni 31.12. 2014 činil 6 901 753,28 Kč.

2. Čerpání
Podpůrného fondu OSŽ

 Z PF OSŽ za II. pololetí 2014 byly vyplace-
ny dávky celkem 19 žadatelům v celkové část-
ce 265.000,– Kč.

 Dávky z PF OSŽ byly vyplaceny 19 žadate-
lům, které se týkaly mimořádných tíživých so-
ciálních situací rodin, vzniklých v důsledku
úmrtí člena OSŽ nebo rodinného příslušníka,
dlouhodobé nemoci, podstoupení operací smys-
lových orgánů (zrak) z důvodu zachování spe-
cifické zdravotní způsobilosti. Celková částka
těchto vyplacených dávek dosáhla 265.000,–
Kč.

Všechny žádosti o dávku z PF OSŽ byly
prostřednictvím ZV ZO OSŽ zasílány na OSŽ–
ústředí. Tyto žádosti byly vždy ověřeny, potřeb-
né údaje doplněny, individuálně zhodnoceny
ESO OSŽ–ústředí, posuzovány a schváleny
Představenstvem OSŽ. Jednoznačně lze kon-
statovat, že PF OSŽ plní svůj účel a je nápomo-
cen v tíživých sociálních situacích členů OSŽ
a jejich rodin, na jejichž zmírnění vlastní finanč-
ní a hmotné prostředky nedostačují.

Tvorba a použití  Podpůrného fondu
OSŽ za II.  pololetí 2014

Informujeme držitele zahraničních jízdních
výhod, že dne 23. 2. 2015 byl zveřejněn doku-
ment č.j. 439/2015–O10:

Odbavení držitelů zahraničních jízdních
výhod do přímých sezonních vozů Praha –
Split a zpět, případně Praha – Bar a zpět;

Sezonní vlaky 1471/1470 v relaci Buda-
pest –  Varna/Burgas.

Podrobnější informace jsou k dispozici na
personálních útvarech dle evidence držitele
jízdních výhod nebo v prostředí intranetu ČD,
a..s., na adrese: http://albatros.cd.cz/dokumen-

Změny v odbavování sezonních vlaků
INFORMACE

Reaguji několika větami na váš článek z
Obzoru 9. 2. 2015. - Jihočeský kraj vypsal
výběrové řízení na provozování drážní dopravy
na Šumavě, nabídkové řízení je jako ušité na
míru společnosti Jihotrans.

Neměl by nést někdo z Českých drah, a. s.,
trestněprávní odpovědnost, že vozidla řady
810 atd. prodal konkurenci v době, kdy se
otevírá železniční trh? Není to pozdní pláč a
lítost vraha poté, co způsobil smrtelná zranění?
Jak se „silničář“ ke kolejovým vozidlům do-
stal? Kompetentní osoby již na železnici ne-
jsou, jelikož jsme je v rámci úspor a jiných
optimalizačních opatření propustili. Jak na-
psal kdysi v Hospodářských novinách jeden
vysoce postavený manažer z ČP, jedná se
o „srdcaře“, kteří za dobrý post a plat udělají
pro železnici vše.

Mám s tím své osobní zkušenosti nejen
z Českých drah, ale i ze Správy železniční
dopravní cesty. Žádné kontrolky nikde a niko-

Autobusy
Ostrava –

Krakov: dobrý
nápad, ale

špatný jízdní
řád

V prosinci 2014 s novým jízdním řádem měl
začít jezdit dlouho očekávaný vlakový spoj
mezi Ostravou a Krakovem. Ten začal jezdit,
ale vydrželo to jen pár dnů, než údajně polská
strana spoj bez náhrady zrušila. Pak bylo
nějakou dobu ticho a až před několika dny
proběhly v tisku informace, že spoj bude jez-
dit, ale formou autobusové dopravy v režii
Českých drah.

To byla výborná zpráva, ale jen do té doby,
než byly zveřejněny časy, v nichž má spoj
jezdit. V této sovislosti je nutno uvést, že
vlakové spojení bylo navrženo s příjezdem do
Krakova v 9.48 h a odjezd zpět v 17.29 h, což
je naprosto dostačující čas pro běžnou turistic-
kou prohlídku tohoto historického města na
Visle. V nově uvažovaném spojení má auto-
bus přijíždět do Krakova ve 13.55 h a odjíždět
zpět ve 14.20 h. To jsou časy, které vůbec
neumožní prohlídku města bez nutnosti zajistit
si zde ne zrovna levné ubytování.

Nevím, kdo spoje ze strany Českých drah
takto plánoval, ale v této časové poloze lze
oprávněně pochybovat o ekonomice tohoto
spojení, a co je nejhorší, vůbec nepřispěje k
rozvoji turistiky do zajímavých a památných
míst v Polsku.

Zamyslí se nad tím někdo?
Miroslav Klimeš

Neměl by někdo z ČD nést odpovědnost
za prodej vozidel konkurenci?

mu blikat bohužel nebudou, protože nikoho nic
nezajímá. Kompetentní osoba, která by se
k uvedenému měla a mohla vyjádřit, mlčí.

Osobně jihočeské KCOD považuji za jedno
z nejslabších. Krajské město České Budějovi-
ce a okolí jako jediné z krajských měst v Če-
chách nemají spojení na sedmou hodinu ranní
do Prahy a dále třeba do Ostravy. Spojení,
které úžasně navazovalo na rychlík do Ústí,
Děčína, Drážďan, Berlína a Hamburku, bylo
„srdcaři“ zrušeno. Nesmysl byl, že jezdila do
Veselí velká souprava, ale protože přemýšlení
bolí, tak to nejprve osekali, takže fiktivně dle
jízdního řádu nebyl do Prahy přípoj, a nakonec
spoj zrušili. Obdobně to bylo i ve spojení Ma-
riánské Lázně – Praha. To je však již jiný kraj

prodeji by rozhodně neměl být problém a jeho
řešení by časově nebylo nijak náročné.

Jestliže to funguje v jiných obchodních vaz-
bách, tak proč to nejde u Českých drah?

–ke–

a nevím, jaká je tam situace v současné době.
S dráhou nikdo nebude jezdit, jelikož je

nespolehlivá. Nemám tím na mysli zpoždění,
ale skutečnost, že každý rok je to jinak a není
žádná koncepce. K čemu je mi takt každou
hodinu přes den, když potřebuji být na místě
ráno. Kdybych měl na byt, což je z českého
platu nemyslitelné, tak si ho koupím a nebudu
potřebovat žádnou veřejnou dopravu. Každé-
mu bych vyplatil ze státního rozpočtu jednorá-
zově peníze, ať se zařídí, jak myslí, odpadly by
problémy, tudíž by se mohla zrušit spousta
nesmyslných úředních míst, které se problé-
my „zabývají“, a stát by v konečném důsledku
ušetřil.

-ma-

České dráhy nabízejí téměř u všech vlaků,
mimo osobní, možnost nebo nutnost zakoupe-
ní vnitrostátní místenky v předprodeji. Dle plat-
ných nabídek lze tyto místenky získat bezplat-
ně (nákupy přes e–shopy), u skupinových za
cenu 20 Kč, jednotlivé místenky lze zakoupit
za 35 Kč. Této možnosti je využíváno zejména
u silně frekventovaných vlaků a při organizo-
vání různých akcí s jistotou zajištění místa
k sezení. Za určených podmínek lze místenky
vyměnit, a to i například na vlaky SC (Pendo-
lino).

Až potud je vše v pořádku. Bohužel život
přináší různé změny a překvapení, a tak se
někdy musí plánovaná cesta zrušit, plánované
akce nebo porady jsou odvolány, připravova-
né zájezdy se neuskuteční apod. A zde nastá-
vá problém a doslova Kocourkov při snaze
místenku(ky) vrátit. Dosavadní ustanovení
Smluvních přepravních podmínek (SPPO, člá-
nek 210.11 a návazné) v těchto případech pří-
mo stanovují srážku ve výši 10 %, nejméně 35
Kč – tedy plnou cenu, za kterou byla mís-
tenka zakoupena, a je v podstatě jedno, zda
jde o jednotlivou nebo skupinovou (pouze
korigování záporných hodnot návratku).

Za těchto podmínek pak zcela určitě nikdo
místenku(ky) vracet nebude, protože zpět nic
nedostane, nehledě na nutnou „papírovou voj-
nu“. Ve svém důsledku to způsobuje, že místa
u povinně místenkových vlaků jedou volná
(ztráta tržeb, zejména u větších skupin)
a u ostatních vlaků vznikají zmatky a nervozi-
ta – přijde cestující s místenkou v určeném
čase, nebo nepřijde?

Sečteno a podtrženo, České dráhy tímto
systémem přicházejí o možné tržby a cestují-
cím se zhoršují podmínky cestování. Je s po-
divem, že v době rozvinuté výpočetní techniky
takovýto systém stále přetrvává. Vrácení mís-
tenky za rozumných cenových a časových  pod-
mínek do systému k opětovnému možnému

Kocourkov u vnitrostátních
místenek Českých drah
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VÝROČÍ MĚSÍCE
Tratě a traťové úseky

BŘEZEN
Praha–Dejvice (Bruska) – Hostivice

(koněspřežka Bruska–Lány)
21. 3. 1830 – 185 let

Hostivice – Kladno (Vejhybka),
(koněspřežná dráha Bruska – Lány)

21. 3. 1830 – 185 let
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 Výběrové řízení
 Odborové sdružení železničářů – ústředí vy-

hlašuje výběrové řízení na obsazení pozice in-
spektora bezpečnosti a ochrany zdraví při práci
pro oblast Plzeňský a Jihočeský kraj.

Požadavky:
–minimálně středoškolské vzdělání s maturitou
–čistý trestní rejstřík
–dobré komunikativní schopnosti a solidní vy-

stupování
–orientace v pracovněprávních předpisech
–uživatelská znalost práce na PC (MS Office)
–ochota k častému cestování
–zájem o další vzdělávání

Výhodou:
–zkušenosti z práce v odborech
–zkušenosti v oblasti BOZP
–praxe v oblasti železniční dopravy
–bydliště v oblasti působnosti

Předpokládaný nástup:
– 1. 5. 2015

Výběrové řízení proběhne jako dvoukolové.
První kolo se uskuteční bez účasti přihlášených,
na základě posouzení písemných materiálů při-
hlášených. Uchazeči, kteří postoupí do druhého
kola výběrového řízení, budou pozváni k osobní-
mu pohovoru. Vyhlašovatel výběrového řízení si
vyhrazuje právo nevybrat žádného z přihláše-
ných uchazečů.

Písemné přihlášky doplněné strukturovaným
životopisem, ověřenými kopiemi dokladů o vzdě-
lání a výpisem z trestního rejstříku je nutno za-
slat nejpozději do 16. března 2015  na adresu:

Odborové sdružení železničářů
Oddělení BOZP
JUDr. Petr Kožmín
Na Břehu 579/3
190 00 Praha 9
Bližší informace je možno rovněž získat na

telefonu 972 241 904.

kde byl naplánován oběd s degustací piva.
Zvláštní vlak odjížděl z výchozí stanice Zdi-

ce již v půl sedmé ráno a návrat byl plánován
před půl devátou večer. Jízdné činilo 490 korun
a při celodenním výletě cena obsahovala nejen
vlastní jízdenku, ale rovněž zmíněnou exkurzi či
oběd s degustací piva. Služební vůz sloužil
k případné přepravě kočárků, kol a jiných spo-
luzavazadel.

Jízdu vláčku nenarušila ani výluková činnost
a tak lze pořadatelům za hezky strávený den
poděkovat.

–jar–

hem jižněji, než původní trasa ÚTD. Provoz byl
na ní zahájen v květnu 1968. Vznikly zde čtyři
nové zastávky, železniční stanice Bílina a nové
nádraží v Duchcově, které je ale situováno doce-
la daleko od středu města. Torzo původní trati
ÚTD lze ještě vypozorovat u starého nádraží
v Duchcově u známého „Duchcovského viaduk-
tu“, u kterého došlo dne 4. 2. 1931 ke střelbě do
demonstračního pochodu dělníků.

Pojedete-li tudíž z Bíliny do Mostu vězte, že
až do odbočky České Zlatníky jedete po „unikát-
ním“ tříkolejném železničním úseku SŽDC. Tak
hezké cestování, vážení. A. K. Kýzl

tující Českých drah, a. s., je zde nyní k dispozici
přes 120 parkovacích míst včetně těch, vyhra-
zených pro Policii ČR, ČD, a. s., a Českou
poštu, a. s. Do úprav byly zahrnuty toliko po-
zemky ve vlastnictví města Mostu. Samotná
nádražní budova na svou „resuscitaci“ ještě
čeká. Ale jak dobře víme, vše je dnes přede-
vším o penězích. Ten, kdo již delší dobu nepřijel
vlakem do Mostu, bude jistě těmito změnami
příjemně překvapen. Po úpravách a „zkulturně-
ní“ okolí železniční stanice v nedaleké Bílině
došlo i v Mostě k zvýšení komfortu pro cestující
veřejnost.

Na rekonstrukci přednádražích prostor zís-
kalo statutární město Most dotační prostředky
z Regionálního operačního programu Severo-
západ. Celkové náklady činily 59 402 000 Kč.
Samo město Most se podílelo na financování
částkou 7,5 %, tj. 4 455 150 Kč. A. K. Kýzl

V sobotu 21. února, za krásného počasí,
podnikla společnost SAXI výtopna Zdice pro
zájemce  okružní jízdu zvláštního vlaku, sesta-
veného z motorové lokomotivy T 212.0581 s vo-
zy typu Rybák a služebním Ds, ze Zdic přes
Nymburk, kde byla první zastávka, a Mladou
Boleslav s druhou zastávkou v Kropáčově Vru-
tici, a další jízdou přes Všetaty a Prahu s návra-
tem do stanice Zdice. Cílem byly tentokráte
hned dva pivovary. První exkurze byla v prů-
myslovém pivovaru Nymburk a dále v minipivo-
varu Neumann v Mělnickém Vtelně, kam ale
bylo nutno dojít ze stanice Kropáčova Vrutice a

Saxíkův pivovarnický expres

Soukromý vláček výtopny Zdice právě opouští Nymburk při další jízdě do Velelib.

V loňském roce zaznamenal prostor před
železniční stanicí Most vpravdě revolučních
změn. V první etapě byl zbourán starý silniční
most nad komunikací I/27, vedoucí z města
k nádraží. Na jeho místě byly po roce postave-
ny mosty dva – silniční, pro motorová vozidla
a vozidla MHD, a s ním souběžně vedoucí láv-
ka pro pěší a cyklisty. V poslední etapě pak
bylo přikročeno k samotné rekonstrukci předná-
dražního prostoru. Cílem bylo zkvalitnění pro-
vozu veřejné a automobilové dopravy a zlep-
šení dostupnosti prostředků MHD pro cestující,
vybudováním nových zastávek poblíž vstupu
do nádražní budovy. Například cyklisté se nyní
mohou dostat se svými stroji po cyklostezce
naprosto bezpečně až před vchod do nádraží.

V rámci provedených úprav byla zde i nadá-
le zachována pěší zóna, přerušovaná nově
zbudovanými parkovišti. Pro motorizované ces-

Bílinský unikát

Labem –  Chomutov. Trať,
postavená původně jako jed-
nokolejka, byla záhy na to
v letech 1871–89 doplněna
o druhou kolej. Úsek z Oldři-
chova u Duchcova do Mostu
byl veden přes staré, dnes již
téměř v ruinu proměněné,
duchcovské nádraží a dále
přes Břešťany a Radčice. Ko-
leje vedly několik kilometrů
severně od Bíliny a městu se
vyhýbaly. To trvalo až do ro-
ku 1968.

Po více jak sto letech pro-
vozu musela stará trať ustou-
pit těžbě hnědého uhlí v bý-
valém velkolomu Maxim
Gorkij u Bíliny a byla v úseku
Oldřichov u Duchcova – Most
přeložena. Nová trať (tak jak
ji známe dnes) byla postave-
na částečně na bývalé vý-
sypce a je nyní vedena mno-

Asi málokdo z cestujících, jedoucích vlakem
z Bíliny do Mostu či opačně (trať SŽDC č. 130),
tuší, že se zde jedná svým způsobem o „unikát“
na naší železnici. Na zhruba osmi kilometrech
mezi Bílinou a odbočkou České Zlatníky je totiž
trať vedena v tříkolejném úseku. Jedná se přitom
hned o druhý nejdelší tříkolejný traťový úsek
v síti SŽDC, po 35 km dlouhé trati Praha-Libeň –
Poříčany (SŽDC č. 011).

Ze železničního hlediska nemá trať Bílina –
Most příliš dlouhou historii. V letech 1858–70
uvedla společnost Ústecko–teplické dráhy (ÚTD)
postupně do provozu svou páteřní trať Ústí nad

Mostecké proměny

tě a propadá se do ruiny. Místní
paní výpravčí mi říká: „Ještě
můj otec tam pracoval, pak
ho přeložili do zvoleněvské-
ho cukrovaru, který pak také
zrušili.“ A tak končí slavné čes-
ké cukrovarnictví, kdy v této
cukrovarnické oblasti s nejlep-
ší cukernatostí řepy není ani
jeden cukrovar ani jedna rafine-
rie ani jedno nákladiště cukrov-
ky u tratě 110, ani nikde jinde.
Realita České republiky v 21.
století.

Na bývalou Pražsko–duch-
covskou dráhu upomíná i ruina
bývalé železniční stavby na zlo-
nickém zhlaví klobucké stani-
ce, tu prý doslova rozebrali ob-
čané. No nic. Z klobucké farní
kroniky se dozvídám, že se krad-

Stanice Vrbno nad Lesy (trať 110 Kralupy–
Louny) leží v km 83,1 bývalé Pražsko–duch-
covské dráhy, staničení tomu dosud odpovídá.
V roce 2008 bylo zprovozněno dálkové řízení
v úseku Klobuky (mimo) – Peruc – Vrbno –
Chlumčany – Louny (mimo). Tímto moderním
zabezpečovacím zařízením se sice stala trať
lépe zabezpečená, ale odlidštěná. V úseku Sla-
ný – Louny není v listu GVD 529 zakreslen ani
jeden manipulační vlak, přitom stanice Vrbno,
Klobuky i Zlonice mají dosud výpravní oprávně-
ní pro podej a výdej vozových zásilek s omeze-
ním. Ve Vrbně je dosud vlečka Agro ZZN.
V pozadí současné výpravní budovy ve Vrbně
stojí ještě původní budova Pražsko–duchcov-
ské dráhy, která je v majetku ČD, a. s., budova
je v žalostném stavu. Vydáme-li se čtyřkilo-
metrovou procházkou do Panenského Týnce,
spatříme ve Vrbně zrušenou obrovskou budo-
vu základní školy či zámeček s okny zatlučený-
mi dřevem.

V Panenském Týnci si prohlédneme původ-
ní gotický klášter klarisek, pobořený husity.
V presbytáři kostela se nachází místo s pozitiv-
ní energií, hovoří se, že se zde prý ukrývají
ostatky svaté Anežky. Zatím je nikdo nenašel.

Z Panenského Týnce se vydáme po staré
pražské silnici, kolem kaple sv. Blažeje s pra-
menem. Objekt je obehnán plotem s rozzuře-
nými rotwailery. Takže pozor.

Po sedmi kilometrech a odbočkou doleva

V roce 2002 při povodni století byla smetena
saská úzkokolejka poblíž Drážďan Freital –
Hainsberg – Kurort Kipsdorf. Trať chtěli zrušit již
„soudruzi z NDR“ do roku 1974, pak „ekonomo-
vé“ ze SRN. Nakonec trať zachránila soukromá
společnost. Po povodni se rozhodovalo, zda se

trať vůbec opraví, v roce 2008 byl za podpory
svobodné země Sasko, dárců a sponzorů opra-
ven úsek do Dippoldiswalde. Pak se několik let
nedělo nic, v loňském roce byly zahájeny práce
na zprovoznění zbylého úseku do Kurortu
Kipsdorf, který je známý dlouhým viaduktem

přes obec Schmiedeberg.
Ten byl postaven v roce
1924 jako podpora neza-
městnaných. Původní tra-
sa vedla na kraji hlavní
ulice v obci. Na trati jezdí
denně šest párů pravidel-
ných parních vlaků, jízd-
né jedním směrem stojí
7,70 eur.

Jízdenky Labe/Elbe
neplatí, lze je použít pro
jízdu autobusem přes Kur-
ort Kipsdorf až do Teplic,
či na ostatní vlaky v sys-
tému VVO. Od 10. do 22.
února na trati jezdily vozy
s označením DR (Deu-
tsche Reichsbahn), pro
navození atmosféry časů
N D R .  I n f o :  h t t p : / /
w w w . t a l b a h n . c o m /
fahrplan–tarif.
                   Martin Kubík

Boháči bez moudrosti – co jsou jiného
než vepři v blátě ležící?

                       Jan Ámos Komenský

Z Vrbna do Klobuk přes magický Panenský Týnec

Os 9752 přijel do Vrbna nad Lesy; když jedete od Kralup, postojíte si ve Slaném pěkných
33 minut. Snímek z 24. 2., 10.04 h.

dojdeme do Klobuk v Čechách, kde působil
známý spisovatel a farář J. Š. Baar. V Klobu-
kách byl v roce 1872 postaven cukrovar, který
byl v roce 1893 napojen vlečkou. Přežil všech-
ny režimy, osudným se mu stal až rok 1992
(Klausova privatizace), vlečka byla zrušena
a vytrhána, cukrovar slouží jako nějaké skladiš-

Dippoldiswalde, dočasná konečná
úzkokolejky do Kipsdorfu

Vlak P5006, lokomotiva 991771–7,  vyrobena v roce 1952 v LKM
Babelsberg.

Zbytky původních kolejí Ústecko–teplické dráhy lze ještě
dnes vypozorovat u starého duchcovského nádraží. Jsme na
známém „Duchcovském viaduktu“. Dál, kam vedly kdysi kole-
je, je už jen vytěžená krajina.

Fotografický objektiv zachytil v srpnu 2014 na tříkolejném úseku u Bíliny Kyselky lokomo-
tivní vlak, tvořený strojem 122.024–3.

Magický kostel v Panenském Týnci.
Stavědlo v Klobukách v Čechách upomíná na dobu, kdy

člověk na trati ještě něco znamenal.

Celkový pohled na zrekonstruovaný přednádražní prostor před železniční stanicí Most
v úterý 13. 1. 2015.

lo vždy: v roce 1901 někdo ukradl faráři J. Š.
Baarovi přes noc kohouta i všechny slepice!

  Martin Kubík


